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تقاضای جهانی برای نفت افزایش یافت
آمار سازمان ابتکار مشــترک آمار نفتی )JODI( نشان داد تقاضای جهانی 
برای نفت، در اوت بهبود پیدا کرد و تقریبا به ســطح پیش از شیوع کووید- ۱۹ 
بازگشت. آمار سازمان JODI نشان داد پس از این که تقاضای جهانی برای نفت 
در ژوئیه کاهش یافت، در اوت به میزان دو میلیون بشــکه در روز افزایش یافت 
و به ۹۹ درصد ســطح تقاضا که پیش از شــیوع بحران پاندمی کووید ۱۹ وجود 
داشت، بازگشــت. رشــد تقاضا برای نفت در اوت، تحت تاثیر مصرف بالاتر در 
آمریکا، چین، ژاپن، عربستان سعودی و اندونزی روی داد.در اوت همچنین تولید 
جهانی نفت ۵۰۰ هزار بشــکه در روز افزایش یافت. تولید عربستان سعودی به 
بالای ۱۱ میلیون بشکه در روز رسید و برای سومین بار این کشور تولید بیش از 
۱۱ میلیون بشکه در روز نفت را گزارش کرد. در آمریکا، تولید نفت خام در اوت 
به میزان ۲۹۰ هزار بشکه در روز افزایش یافت و در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته با  ۸۱۳ هزار بشکه در روز افزایش همراه بود. 
تقاضا برای نفت در اوت، به میزان ۱.۴۶ میلیون بشکه در روز افزایش یافت و 
ذخایر نفت خام آمریکا ۲۲.۷ میلیون بشکه کاهش یافت که دومین رکورد پایین 
ثبت شده از سوی سازمان JODI بود.بهبود تقاضای جهانی برای نفت در اوت، 
پس از کاهش ۱.۱ میلیون بشــکه در روز تقاضا در ژوئیه روی داد که افت غیر 
معمولی برای این ماه از سال بود.تقاضا در اوت ممکن است بهبود پیدا کرده باشد، 
امــا بازار نفت و تحلیلگران نفت می گویند که کندی اقتصادی ادامه دار و نمایان 
شدن رکود، ممکن است رشد تقاضا را در کوتاه مدت محدود کند.همچنین پس 
از تصمیــم اخیر گروه اوپک پلاس برای انجام بزرگترین کاهش تولید از ســال 
۲۰۲۰، میزان عرضه ممکن است محدودیت بیشتری پیدا کند. با وجود این که 
اوپک کاهش تولید به میزان دو میلیون مشکل در روز را تصویب کرده اما کاهش 
واقعــی تولید این گروه کمتر و حدود یک تا ۱.۱ میلیون بشــکه در روز خواهد 
بود زیرا بســیاری از تولیدکنندگان ماه هاســت کمتر از سهمیه اختصاص یافته 
نفت تولید می کنند.بر اساس گزارش اویل پرایس، آژانس بین المللی انرژی هفته 
گذشته هشدار داد تصمیم اوپک پلاس برای کاهش عرضه از  نوامبر، ریسک های 
امنیت انرژی در سراسر جهان را افزایش داده و ممکن است به قیمت های بالاتر 

نفت منجر شود که می تواند نقطه عطفی برای رکود جهانی باشد. 

صعود قیمت نفت در پی عقب گرد دلار
قیمت نفت در معاملات روز سه شــنبه بازار آسیا تحت تاثیر افت ارزش دلار 
آمریکا و مشکلات عرضه، افزایش یافت.بهای معاملات نفت برنت ۷۴ سنت معادل 
۰.۸ درصد افزایش یافت و به ۹۲ دلار و ۳۶ ســنت در هر بشــکه رســید. بهای 
معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۷۸ سنت معادل ۰.۹ درصد افزایش، 
به ۸۶ دلار و ۲۴ سنت در هر بشکه رسید.دلار پس از اینکه دولت جدید انگلیس 
از اجرای اصلاحات اقتصادی عقب نشینی کرد و باعث بهبود ریسک پذیری شد، 
کاهش یافت. شاخص دلار در برابر سبدی از ارزهای رقیب، ۰.۸۲ درصد کاهش 
یافت و به ۱۱۲.۱۱ واحد رســید. دلار ضعیفتر، معاملات نفت را برای خریداران 
غیرآمریکایی ارزانتر می کند. در بخش عرضه، انتظار می رود رشد تولید نفت شیل 
آمریکا به تســهیل کمبود عرضه نفت کمک کرده و باعث محدود شــدن رشد 
قیمت ها شود. اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی کرد تولید نفت در منطقه 
پرمیان باسین و نیومکزیکو که بزرگترین منطقه نفت شیل آمریکاست، ماه جاری 
حدود ۵۰ هزار بشــکه در روز افزایش خواهــد یافت و به رکورد ۵.۴۵۳ میلیون 
بشــکه در روز می رسد.همچنین طبق گزارش بلومبرگ، دولت آمریکا قصد دارد 
۱۰ تا ۱۵ میلیون بشــکه نفت از ذخایر استراتژیک این کشور به منظور متوازن 
کردن بازار و جلوگیری از افزایش قیمت های بنزین برداشت کند. کاخ سفید قصد 
دارد ذخایر نفت استراتژیک آمریکا را دوباره پر کند.عامل دیگری که از قیمت های 
نفت پشتیبانی کرد، انتظارات برای ادامه سیاست پولی تسهیلی چین برای کمک 
به اقتصاد آسیب دیده از محدودیت های کووید ۱۹ بود. با این حال، اقدام چین در 
به تاخیر انداختن انتشار شاخص های اقتصادی، باعث شده است دورنمای تقاضا 

برای سوخت در این کشور همچنان مبهم بماند.

جوابیه شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی
 به گزارش »مردم سالاری«

عملکرد ما قابل تقدیر است
در پی درج گزارشــی با عنوان »از افزایش واردات بنزین تا افزایش آلودگی 
هوا / تولید بنزین پتروشیمی بی ســروصدا آغاز شد!« در روزنامه مردم سالاری 
در تاریخ ۱۴۰۱/۰۷/۲۳، شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
جوابیه ای ارسال کرده که متن آن بدین شرح است. »تولید بنزین پالایشگاه های 
کشــور نسبت به سال گذشــته نه تنها کاهش نداشته بلکه با انجام راهکارهای 
مبتکرانه و مدیریت صحیح پالایشــگاه ها حدود ۵ درصد افزایش داشته است و 
لذا کاهش تولید کاملا نادرســت می باشد. مضاف براینکه با رفع محدودیت های 
ناشــی از بیماری کرونا و افزایش ناگهانی ۲۰ درصد مصرف بنزین کشور نسبت 
به سال گذشــته، هیچ گونه خللی در تامین بنزین کشور به وجود نیامد که در 
این خصوص عملکرد شرکت پالایش و پخش قابل تقدیر است. شایان ذکر است 
براساس مصوبه هیات وزیران تمامی بنزین مصرفی کلانشهرهای کشور از جمله 
تهران با کیفیت اســتاندارد یورو ۴ توزیع می شــود و تمامی شاخص های مهم 
بنزین از جمله محتــوای گوگرد، آروماتیک، بنزن و الفین کمتر از حدود مجاز 
ذکر شده در اســتانداردهای موصوف است. دلیل اصلی آلودگی هوای تهران و 
سایر کلانشهرهای کشور بالا بودن میزان مصرف سوخت خودروها )خودروهای 
سبک، سنگین، موتورســیکلت ها و...( و عدم رعایت استانداردهای تدوین شده 
در این خصوص )اســتاندارد ملی ۴۲۴۱ با عنوان دستورالعمل برچسب انرژی 
خودروها( است و ارتباطی به کیفیت سوخت که مطابق استانداردهای یورو ۴ و 

یورو ۵ تولید و عرضه می شود ندارد.« 
توضیح مردم ســالاری: در جوابیه شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایــران هیچ توضیحی دربــاره بنزین تولیدی در 
پتروشــیمی ها به عنوان موضوع اصلی گزارش ارائه نشــده و این را 
می توان تاییدی بر گزارش »مردم سالاری« مبنی بر آغاز تولید بنزین 
در مجتمع های پتروشیمی دانست. ضمن اینکه دلیل اصلی آلودگی هوا، 
بالا بودن میزان مصرف سوخت خودروها ذکر شده اما مشخص نشده 
وقتی مصرف بنزین 20 درصد و تولید پالایشگاه ها 5 درصد رشد کرده، 

مابه التفاوت این میزان از کجا تامین شده است؟!

بیت کوین از مانع عبور می کند؟
بازارهای سهام ایالات متحده، هفته جدید را صعودی آغاز کرده اند به طوری که 
اس اند پی ۵۰۰ حدود ۲.۶۰ درصد و نزدک کامپوزیت بیش از ســه درصد رشد 
کرده اســت. این شــاخص ها نشــان می دهند که بازارها از نرخ تورم بالا در ماه 
سپتامبر عقب نشینی و تمرکز خود را بر روی درآمدهای سه ماهه سوم معطوف 
کرده اند.به گزارش ایســنا به نقل از کریپتو، بر اساس داده های گلاسنود، علامت 
مثبت برای گاوها این است که مقدار بیت کوین نگهداری شده یا از دست رفته به 

بالاترین حد در پنج سال گذشته رسیده است.
در حالی که به نظر نمی رســد ســرمایه گذاران بلندمــدت تمایلی به فروش 
دارایی های خود در ســطوح پایین تر داشته باشند اما سرمایه گذاران کوچک تر از 
کاهش قیمت ها بیشترین استفاده را می کنند. داده های گلاسنود نشان می دهد 
که تعداد کیف پول هایی که یک بیت کوین کامل یا بیشتر را در خود جای داده اند 
در ســال ۲۰۲۲ به شدت افزایش یافته است.بیت کوین در ۱۷ اکتبر به بالاتر از 
میانگین متحرک نمایی ۲۰ روزه )۱۹هزار و ۴۱۰ دلار( رسید و گاوها در تلاش 
هســتند تا بهبود را بالای منطقه بین میانگین متحرک ساده ۵۰ روزه )۱۹هزار 
و ۶۹۱ دلار( و خط روند نزولی گســترش دهند.اگر آنها موفق شوند، بیت کوین 
می تواند به مقاومت ســخت در ۲۰ هزار و ۵۰۰ دلار برســد. این ســطح از ۱۴ 

سپتامبر به عنوان یک مانع قوی عمل کرده است. 

بازار انرژی

جوابیه

ارز دیجیتال

شکوهی:  حمیدرضا   – اقتصادی  گروه 
بحران گاز در کشــور ما، آن هم در حالی که 
دومین ذخایر غنــی گازی جهان را در اختیار 
دارد، طنز تلخی اســت که در ســالهای اخیر 
بیش از گذشته گریبانگیر کشور ما شده است. 
این بحران در فصل زمســتان امسال، شدیدتر 
خواهد بود چراکه تولید گاز کشور اضافه نشده 
اما مصرف رشــد کرده اســت. به همین دلیل 
هم کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، 
گزارشــی درباره ناترازی تولیــد و مصرف گاز 
طبیعی در کشــور ارائه داد.جــواد اوجی وزیر 
نفت که اتفاقا ســابقه مدیرعاملی شرکت ملی 
گاز در دوره ریاست جمهوری محمود احمدی 
نــژاد را هــم در کارنامه دارد و با مشــکلات 
این حوزه آشناســت، پس از استماع گزارش 
کمیسیون انرژی در مجلس وشرای اسلامی، به 
بیان مشکلات پرداخت اما راه حلی که حاکی 
از عبــور بدون نگرانی و بی مشــکل از بحران 
گازی زمستان امسال باشد ارائه نداد و همین 
امر نگرانی ها را درباره زمستان امسال افزایش 
می دهد.وزیر نفت گفت که در دو تا سه ماه از 
فصول سرد نزدیک به ۲۰۰ میلیون متر مکعب 
ناترازی بین تولید و مصــرف گاز وجود دارد.  
به گفته جواد اوجی، در فصل ســرد زمستان 
مصرف گاز به ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون مترمکعب 
می رســد یعنی نزدیک بــه ۴ برابر مصرف در 
فصل گرم سال اســت. راه حلی که وزیر نفت 
ارائه داده، راه حل مالی است. او گفته: »در این 
حوزه حدود ۸۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
در بالادســت و پایین دســت نیاز داریم. اگر 
این رقم محقق شــود ظرف ۳ تا ۴ سال آینده 
ناترازی نخواهیم داشــت.«وزیر نفت البته راه 
حل هایی هم برای رفع مشکل گاز مطرح کرد 
که هیچیک به زمســتان امسال نمی رسد: »به 
زودی برای نخستین بار فاز ۱۱ پارس جنوبی 
را به میزان ۱۲ تا ۱۴ میلیون مترمکعب به بهره 

برداری می رسانیم. 
همچنین ۴ واحد پالایشــگاه فاز ۱۴ پارس 
جنوبی بــه مرحله بهره برداری می رســد. در 
خصــوص جمــع آوری گازهای مشــعل ۲۸ 
قرارداد به امضا رســیده است و پیشنهادهایی 

برای مصرف بهینــه و مدیریت تقاضا در قالب 
بودجــه ۱۴۰۱ ارائه شــده اســت، همچنین 
افزایش قیمت مربوط به مشــترکین پرمصرف 
در دستور قرار گرفت.« شــواهد امر حاکی از 
آن اســت که تولید فاز یازده به اوج زمســتان 
امســال نمی رســد و در حالتی خوشــبینانه، 
اواخر زمســتان به تولید می رسد. جمع اوری 
گازهای مشــعل و بهینه ســازی مصرف هم 
دارای اثر کوتاه مدت نیست و تنها شاید با بهره 
برداری از چهار واحد پالایشــگاه فاز ۱۴ پارس 
جنوبی، اندکی به تولید گاز اضافه شــود. این 
درحالیســت که سال گذشته، ناترازی تولید و 
مصرف با قطع گاز صنایع و نیروگاهها رفع شد 
که زیان های جبران ناپذیری به صنایع وارد د 
و اگر این موضوع امســال هم تکرار شود و گاز 
صنایع و بخش تولید، قربانی گاز خانگی شود، 
شــاهد لطمه بیشــتر به بخش تولید خواهیم 
بود. ضمن این که اســتفاده از سوخت مازوت 
در نیروگاهها به عنوان جایگزین گاز، آلودگی 
هر چه بیشــتر هوا را در پی خواهد داشت.اما 
موضوع جالب، پاسخهای رئیس مجلس شورای 
اسلامی به وزیر نفت بود؛ پاسخهایی که نشان 
از بــالا گرفتن جدال و اختــلاف بین دولت و 
مجلــس دارد. قالیباف خطاب به وزیر نفت که 
گفته بود ۸۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری در 
بالادست و پایین دست نیاز داریم تا ظرف ۳ تا 
۴ سال آینده ناترازی گاز نداشته باشیم گفت: 
»اگــر جنابعالی و من به عنــوان خدمتکاران 
مردم در قانونگذاری و اجرا حرف مان این باشد 
که ۱۰ درصد از صندوق توسعه به ما بدهید یا 
اینکه ۸۰ میلیــارد دلا از جایی پول بدهید تا 
این ناترازی را درست کنیم؛ شما فکر می کنید 
که این ۸۰ میلیارد دلار پــول وجود دارد که 
بدهید این کار را انجام دهید؟ من، شما، همه 
کارگران و مهندســان زحمتکش نفت و همه 
دلسوزان انقلاب و نظام می دانند که ما سالانه 
بیــن ۶۰ تا ۸۰ میلیارد دلار انرژی های مان را 
هدر می دهیم؛ آیا نمی خواهیم در این زمینه در 
کشــور تصمیم بگیریم؛ چطور حاضریم دست 
گدایــی به همه جا دراز کنیــم و پول بگیریم 
ولی حاضر نیستیم اصلاح کنیم؟«او گفت که 

۹۰ دقیقه در مجلس وقت گذاشــتیم و درباره 
موضوعاتی صحبــت کردیم و همه حرف های 
انجام نشده گذشــته را مجدداً تکرار کردیم و 
بناست ۸۰ میلیارد دلار به نفت بدهیم که برود 
مشکل ناترازی را حل کند؛ این درحالیست که 
۸۰ میلیــارد دلار در  آنجا )هدر رفت انرژی( 
ضایع می شــود و ما نباید اجازه این موضوع را 
بدهیم.قالیباف گریزی هم به مترو زد و گفت: 
»در تهــران با وزارت نفت بررســی کردیم که 
در حــوزه حمل و نقل هر مســافر اگر با مترو 
تردد کند، نسبت به سایر وسایل نقلیه از جهت 
اقتصادی ۲۳ سنت صرفه جویی می شود که ما 
این رقم را ۱۳ سنت تعیین کردیم؛ در حمل و 
نقل تهران تمام زیرساخت های مرتبط با مترو 
آماده است و سر فاصله هر قطار از جهت فنی 
می تواند در هر ایســتگاه ۲ دقیقه باشــد ولی 
امروز ۹ دقیقه است؛ معنای این حرف آن است 
که امروز ۲ میلیون مسافر جابجا می شوند اما 
اگر واگن به زیرســاخت مترو اضافه شود، این 
تعداد به ۹ میلیون مسافر افزایش می یابد. اگر 
همان ۱۳ ســنت به ازای هر مسافر به خرید 
واگن تخصیص یابد، این امکان فراهم است تا 
هر دو روز یک واگن به مترو اضافه شود. امروز 
ســرمایه گذارانی که در بخش تولید واگن در 
کشور هستند و با قراردادی که با کشور چین 
در زمینه تولید مشترک در اینجا دارند، حاضر 
هستند این اعتبار و ســرمایه گذاری را انجام 
دهنــد که از همین محــل در طول یک دوره 
۵ الی ۶ ســاله به صورت یک جا ۲ هزار واگن 
اضافه به ظرفیت متروی تهران شود؛ این یک 
نمونه شسته و رفته است که در همه حوزه ها 
نیز یافت می شــود اما ما هرگز برای اینها وقت 
نمی گذاریــم و همه مان کلی گویی می گوییم 
و می گوییــم که یکی به ما پول بدهد؛ این چه 

حرفی است؟ مردم از ما این را نمی پذیرند.«
امــا قالیباف توضیح نداد کــه اگر این کار 
ساده اســت، چرا در مدت زمان یک دهه ای 
که او شــهردار تهران بود انجام نشد و او صرفا 
به افتتاح خطوط و ایستگاههای جدید، بدون 
تامین واگن موردنیاز مشــغول بــود؟! رئیس 
مجلس در پایــان حرفهایش آب پاکی را روی 

دســت دولت ریخت و گفــت: »از آقای وزیر 
هم توقع داریم و هــم پیگیری خواهیم کرد؛ 
معتقدیــم بندهایی که در قانــون رفع موانع 
تولید وجود دارد باید اجرا شود؛ نه از صندوق 
ذخیره ارزی ۱۰درصدی به این کار تخصیص 
می یابد و نه کســی هست که ۸۰ میلیارد دلار 
در ایــن باره به ما بدهد بلکــه ما باید از محل 
صرفه جویی و سیاست های درست این اعتبار 
را تامین کنیم و همچنین باید در افق دور نیز 
توجه داشته باشیم که واقعاً توجه به انرژی های 

تجدید پذیر موضوع جدی بحث ماست.«آنچه 
که در جلسه دیروز مجلس گذشت، نشاندهنده 
بی برنامگی جدی در حوزه رفع ناترازی تولید 
و مصرف گاز و همچنین اختلاف نظر دولت و 
مجلس در حاکمیت یکدست اصولگرایان برای 
رفع مشکلات اساسی مردم از جمله تامین گاز 
در زمســتان امسال است. شاید بهتر است دعا 
کنیم امســال هوا آنقدر سرد نشود که مصرف 
گاز از حدی که امــکان تامین آن وجود دارد 

بیشتر نشود! 

وزیر نفت گزارش داد، قالیباف جواب داد

سراب عبور از بحران گاز در حاکمیت یکدست اصولگرایان

معاون وزیر راه و شهرســازی اعلام کرد: کریدور حمل و نقل 
ترکیبی چین-تاجیکستان-ازبکســتان- ترکمنســتان- ترکیه 
با حضور مقامات این کشــورها در تاجیکستان به افتتاح رسید. 
شــهریار افنــدی زاده در گفت وگو با ایلنا درباره جزییات ســفر 
به تاجیکســتان و مذاکرات انجام شــده با مقامات این کشــور 
اظهار داشــت: این دیدار با دعوت»عظیم ابراهیم« وزیر نقلیات 
تاجیکستان از  وزیر راه و شهرسازی انجام می شود که به عنوان 
نماینده وزیر راه و شهرســازی در افتتــاح یک کریدور ترانزیتی 

جدید حضور پیــدا کردیم.وی ادامــه داد: کریدور حمل و نقل 
ترکیبی چین-تاجیکستان-ازبکســتان- ترکمنستان- ترکیه با 
حضور مقامات این کشــورها در تاجیکســتان به افتتاح رسید. 
معاون وزیر حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی با اشاره به بازدید 

از شهر کولاب تاجیکستان گفت: کولاب منطقه آزاد تاجیکستان 
است که طبق سیاست های این کشور ، کولاب به قطب صنعتی و 
ترانزیتی این کشور تبدیل خواهد شد و قطار ترانزیتی این کریدور 
جدید از کولاب به ســمت ایران حرکت کــرد. افندی زاده افزود: 

همچنین امروز کنفرانس لجستیک تاجیکستان برگزار می شود 
و نشســت های دوجانبه با وزیر نقلیات تاجیکستان با محوریت 
گســترش همکاری ها در بخش ترانزیت و حمل و نقل دو کشور 
برگزار شــد و برنامه هایی برای تحقق اهدافی که در نشســت ۶ 

جانبه ترانزیتی که هفته گذشته در تهران برگزار شد، ارایه کردیم 
که یکی از اهداف دنبال شــده در این نشست  دو روزه در تهران 
تحقق ترانزیت ۲۰ میلیون تنی بین ایران و آســیای مرکزی بود 
و قرار براین شــد که یک برنامه عمل مشترک تهیه شود.معاون 
حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی همچنین از برنامه ریزی برای 
امضای قرارداد ترانزیتی جدید با ازبکستان خبر داد و گفت: طبق 
این قرارداد قرار براین اســت که دو کشور سرویس مشترک در 

مسیر شمال - جنوب و کریدور شرقی - غربی داشته باشند.

شواهد حکایت از این دارد که تصمیم ممنوعیت واردات 
تلفن های همراه اپل پس از چندین بار شکســت، سرانجام 
بــر روی جدیدترین مدل این نــام تجاری یعنی آیفون ۱۴ 
در حال اعمال اســت.به گزارش خبرنگار مهر، در سال های 
اخیر به ســبب تحریم هــا و ضعف در اجــرای برنامه های 
اقتصادی و عدم توجه به اقتصاد مقاومتی، مشکلات فراوانی 
به کشور تحمیل شده است. تشکیل صف های متعدد برای 
خرید کالاهای اساســی نظیر مرغ و روغن در کنار کمبود 
برخــی اقلام، همگی از پیامدهای بی برنامگی دولت یازدهم 
و دوازدهــم بوده اســت، در واقع به دلیــل تمرکز بیش از 
حد دولت تدبیر و امید به روابط سیاســی با غرب، در سایه 
خروج ایالات متحده از برجام، مشــکلات اقتصادی شدید 
گریبان گیر کشور شد.تحت تأثیر همین آشفتگی در زمینه 
سیاســت گذاری اقتصادی، شــاهد افزایش بی رویه قیمت 
ارز در بــازار بودیم؛ از همین رو و بــه منظور کنترل نظام 
ارزی کشور، کارشناســان اقتصادی پیشنهاد دادند که اولاً 
ارز حاصل از صادرات کالا با در نظر گرفتن اولویت بندی به 
واردات مایحتاج کشور اختصاص یابد و ثانیاً حتی المقدور با 
حساسیت بالاتری نسبت به گذشته، روند ممنوعیت واردات 
کالاهای لوکس پیگیری شود و به عبارتی به واردات اینگونه 
کالاها، هیچ ارزی تخصیص داده نشود.به طور کلی، هرگونه 
کالایی که به سبب بهای بالا و مشخصات فنی خاص، دارای 
مشــتریان محدود بوده و اغلب مشــتریان آن افراد متمول 
جامعه هستند، کالای لوکس تلقی می شوند.البته گاهاً برخی 
از کالاهای لوکس با تقاضای زیادی روبرو بوده و محدود به 
افراد خاص نیســت؛ بااین وجود از نگاه علم اقتصاد، فقدان 
کالایی که در شرایط خاص اقتصادی، به معیشت عموم مردم 
ضربه ای وارد نکند، همان کالای لوکس تعبیر می شود.برخی 
از کارشناسان اقتصادی معتقدند بویژه در شرایط تحریمی که 
منابع ارزی در دسترس به طرز قابل توجهی کاهش می یابد، 

»اولویت بندی اقلام مورد نیاز کشــور« و »ایجاد محدودیت 
بــرای ورود کالاهای لوکس« ضروری بوده و لزوم انجام این 
اقدامات به نوعی ریشــه در اصل اقتصادی تخصیص بهینه 
منابــع محدود دارد. به همین دلیل، از ســال ۹۷ همزمان 
بــا خروج آمریکا از برجام، به منظــور مدیریت منابع ارزی، 
واردات بخــش قابل توجهی از کالاها نظیــر خودرو، لوازم 
خانگی و پوشاک به کشور ممنوع شده است.با وجود تأکید 
کارشنان اقتصادی بر لزوم حراست از منابع ارزی برای گذر 
از تحریم های ظالمانه؛ اما بررســی ها نشان می دهد یکی از 
ارزبرترین کالاهایی که در طول سال های گذشته وارد کشور 
شده، گوشی های لوکس و یا همان گوشی های با ارزش بیش 
از ۶۰۰ دلار بوده است؛ تا جاییکه در سال گذشته »آیفون« 
به تنهایی و بالاتر از تمامی اقلام اساسی، به لحاظ ارزش در 
صدر فهرست کالاهای وارداتی به کشور قرار گرفت.واردات 
گسترده گوشی اپل به عنوان یک کالای لوکس، حتی تذکر 
رهبــر معظم انقلاب به هیئت دولت را نیز در پی داشــت. 
حضرت آیت الله خامنه ای )مدظله( دراین خصوص فرمودند: 
»گاهــی این واردات، واردات لوکس اســت؛ یعنی هیچ نیاز 
بهش نیست؛ شنیدم که برای واردات یک نوع گوشی لوکس 
آمریکایی در سال ۹۸ حدود نیم میلیارد دلار مصرف شده. 
البته بخش خصوصی این کار را می کند، منتها دولت بایستی 

جلوی این را بگیرد.«
چندبار عقب نشینی دولت

 از اعمال محدودیت در واردات!
هر چند در سال ۹۹ تصمیماتی برای ممنوعیت واردات 
این برند آمریکایی و همچنین سایر گوشی های بالای ۳۰۰ 
یورو، صورت گرفت اما با فشــارهای رسانه ای، راه به جایی 
نبرد. همچنین در ابتدای سال جاری نیز اعلام شد که ثبت 
سفارش گوشی های متعلق به برند اپل بر اساس پیگیری های 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای اسلامی متوقف شده 

است که البته این بار هم پس از چند روز از عملیاتی شدن 
تصمیمات، شاهد عقب نشینی مسئولان دولتی در این زمینه 
بودیم.برخی از منتقدان در فضای مجازی، انتقادات شدیدی 
را در خصــوص پیامدهــای منفی عــدم واردات مدل های 
تلفن همراه اپــل مطرح کردند، به عقیده مخالفان، هرگونه 
ممنوعیت در ورود تلفن همراه، سبب افزایش قیمت، قاچاق، 
سرقت و غیره خواهد شد و مشــکلات را برای مردم ایجاد 
خواهد کرد، اما آیا واقعیت ماجرا این گونه اســت؟آمارهای 
ســال ۱۳۹۸ تــا ۱۴۰۰ بیانگر آن بوده کــه از مجموع ۱۰ 
میلیارد دلار تلفن همراه وارداتی به کشور، بیش از ۳ میلیارد 
دلار مربوط به گوشی های بالای ۶۰۰ دلار بوده و عمده این 
تلفن هــای همراه نیز مربوط به نام تجاری اپل بوده اســت؛ 
این در حالی اســت که که کمتــر از ۷ درصد مردم از این 
گوشی های تفن همراه استفاده می کنند.در سال گذشته، از 
حدود ۴.۴ میلیارد دلار گوشــی وارداتی به کشــور از همه 
رویه ها اعم از تجاری و مســافری، حدود ۱.۵ میلیارد دلار 
تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار وارد کشــور شده است که در 
این بین سهم نشان تجاری آمریکایی اپل بیش از ۹۰ درصد 
آن بوده است.برای پیش بینی مصرف ارزی سری ۱۴ اپل در 
ســال جاری، می توان به میزان ارز بری سری ۱۳ این نشان 
تجاری که در سال گذشته رونمایی شد، اشاره کرد. واردات 
ســری ۱۳ اپل که از مهر ۱۴۰۰ آغاز شــد تا انتهای سال، 
بیش از ۸۵۰ میلیــون دلار از منابع ارزی را مصرف کرد. با 
توجه به اینکه کل واردات اپل در این مدت حدود ۱ میلیارد 
دلار بوده، یعنی ۸۵ درصد ارز اختصاص داده شده به واردات 

توسط این برند، فقط به همین سری تخصیص یافته است.
تمام گوشی های آیفون ۱۴ موجود در بازار

 قاچاق هستند!
در میانه های شهریورماه سال جاری، شرکت اپل از آخرین 
مدل تلفن همراه خود رونمایی کرد و تنها پس از چند هفته 

و از ابتدای پاییز، این نام تجاری وارد ایران شــد و در حال 
حاضر در بازار نیز موجود اســت. همین موضوع سبب شد، 
جنجال ها بر سر ممنوعیت واردات و عدم رجیستری آیفون 
۱۴ افزایش یابد؛ اما ماجرا چیســت و آیا گوشی های آیفون 
۱۴ موجود در بازار ایران، رجیســتر می شــوند؟گفت وگوی 
خبرنگار مهر با چند تن از فروشندگان آیفون ۱۴ نیز نشان 
می دهد که تا به این لحظه آیفون ۱۴ در کشور رجیستری 

نشده است.
یکی از فروشندگان آیفون دراین خصوص می گوید: انواع 
مدل های آیفون ۱۴ موجود بوده بااین وجود به دلیل بســته 
بودن ســایت، امکان رجیستری وجود ندارد، اما محصولات 
تحــت گارانتی بوده و نگرانی دراین خصــوص وجود ندارد.

البته شواهد نشــان می دهد که ادعای تحت گارانتی بودن 
آیفون ۱۴ صرفاً برای فریب خریدار صورت می گیرد و هیچ 
یک از این گوشــی ها نه تنها گارانتی نداشته بلکه آنتن آنها 
نیــز به دلیل واردات غیرقانونی، پس از گذشــت ۳۰ روز از 
روشن شدن، قطع خواهد شد.علاوه بر این در روزهای اخیر 
علیرضا پیمان پاک، رئیس ســازمان توسعه تجارت ایران، 
از نهایی شــدن تصمیم گیــری در خصوص آیفون ۱۴ خبر 
داد و گفــت: »هم اکنون تلفن همــراه آیفون ۱۴ به صورت 
قاچاق و با سوءاســتفاده از رویه مسافری وارد کشور شده و 
هیچ کدام از این گوشی ها به صورت رسمی وارد کشور نشده 
اســت، همچنین جمع بندی در خصوص رجیســتری این 
مدل تا چند روز آینده نهایی می شــود.«بنابراین باتوجه به 
اینکه تاکنون هیچ گوشــی آیفون ۱۴ به صورت قانونی وارد 
کشور نشده است، کلیه ی این نوع از گوشی های موجود در 
بازار غیرقانونی بوده و امکان رجیستر شدن را ندارند؛ با این 
حساب کلیه خدمات اپراتوری به این گوشی ها ظرف ۳۰ روز 
مهلت قانونی، قطع خواهد شد؛ موضوعی که ممکن است به 

ضرر خریداران تمام شود.

قرارداد ترانزیتی جدید با ازبکستان به امضا خواهد رسید

افتتاح کریدور جدید ترانزیتی چین تا ترکیه از مسیر ایران

چندبار عقب نشینی دولت از اعمال محدودیت در واردات!

تلفن همراه لوکس آمریکایی، صدرنشین کالای وارداتی

قطع ســرویس برخی اپلیکیشن های خارجی باعث 
افزایش خرید فیلترشــکن در بازار ایران شــده است. 
بــازرس هیات مدیــره اتحادیه فنــاوران رایانه تهران 
بــا تائید ایــن خبر گفت: مــردم به اپلیکیشــن های 
ایرانی اعتماد ندارند و برخــی مراکز خدماتی موبایل 
فیلترشــکن را ۲۸۰ هزار تومان می فروشند.به گزارش 
روابط عمومی اتحادیه فــن آوران رایانه تهران ، خرید 
فیلترشکن در بازار ایران به دلیل برخی ناآرامی ها رونق 
گرفته اســت. این در حالی اســت که بررسی ها نشان 
می دهد، پس از فیلتر حدود ۲۰ پلتفرم بین المللی در 
یک ماه اخیر، امروز روند مسدودســازی VPNها به 
اوج خود رسیده اســت.با این حال برخی از مسئولان 
به مردم می گویند تا زمان قطع برخی اپلیکیشن های 
خارجی از پلتفرم های ایرانی اســتفاده کنند؛ اما مردم 
زیر بار صحبت های مســئولان نمی روند چراکه آنها به 

اپلیکیشن ایرانی اعتماد ندارند.
در همین مورد بازرس هیات مدیره اتحادیه فناوران 
رایانــه تهران می گویــد: این روزها بخــش زیادی از 
نخبگان یا فعالان اســتارت آپی به کشورهای اروپایی 
مهاجرت کردند. علت مهاجرت این افراد هم به شرایط 
سیاسی یا اقتصادی مربوط می شــود. حالا با محدود 
کردن اینترنت و قطع شــدن برخی اپلیکیشــن های 
خارجی برخی مردم دیگر نمی توانند از اعضای خانواده 

خود با خبر شوند.سیدســعید نقوی الحسینی در ادامه 
توضیح می دهد: با توجه به شــرایط فعلی کشور تقاضا 
برای خرید فیلترشکن ها به شــکل قابل توجهی زیاد 
شده اســت. گزارش  ها نشان می دهد دامنه جستجوی 
کاربــران ایرانی بــرای دریافت VPN یــک رکورد 
تاریخی و افزایشی ۳۰۰۰ درصدی را ثبت کرده است.
او می افزاید: برخی مردم که فرزندان شــان دانشجوی 
خارج از کشور است یا حیات کسب و کارشان به فضای 
مجازی وابســته است مجبورند برای خرید فیلترشکن 
به ســراغ کافی نت ها یا رســته خدماتی موبایل بروند. 
متاســفانه اما در این شــرایط فیلترشکن ها یا اختلال 

دارند یا به طور کلی قطع هستند.
نقوی الحســینی در پاسخ به این پرسش که مردم 
بابت خرید فیلترشکن هایی که کارایی ندارند به کدام 
اتحادیه می توانند شکایت کنند؟ پاسخ می دهد: مردم 
باید ببینند از کدام اتحادیه خدمات کســب کرده اند؟ 
چنانچه مــردم بابت خرید فیلترشــکن هزینه گزافی 
داده باشند برای دریافت حقوق شان به اتحادیه فناوران 
رایانه، مخابرات یا صوت و تصویر مراجعه کنند.او ادامه 
می دهد: البته کســانی که برای خرید فیلترشــکن از 
رســته کافینت ها خدمات گرفتند برای انجام شکایت 
باید به اتحادیه فنــاوران رایانه تهران مراجعه کنند تا 

شکایت آنها مورد بررسی قرار بگیرد.

بانک مرکزی اعلام کرد که شبکه بانکی در شش ماه 
اول امسال حدود ۱۹۵۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کرده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
حدود ۴۹ درصد رشــد کرده اســت. محمد نادعلی - 
مدیــرکل عملیات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی - با 
ارائه آمار و ارقام عملکرد این بانک در بخش اعتباری، 
گفت: شــبکه بانکی طی شــش ماه اول امسال حدود 
۱۹۵۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده که 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشته حدود ۴۹ درصد 

رشد کرده است. 
بخش عمده این تسهیلات مربوط به تامین سرمایه 
در گردش است که حدود ۶۷ درصد از این تسهیلات 
را در بر می گیرد.طبق اعلام بانک مرکزی، وی با تاکید 
بر اینکه بخش دیگری که شبکه بانکی به آن تسهیلات 
پرداخت کرده، تســهیلات تکلیفی است که در قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ به آن اشاره شــده است، افزود: 
عمده تسهیلات تکلیفی تسهیلات مربوط به ازدواج و 
فرزندآوری اســت و تا ۲۳ مهر ماه امســال ۵۳۴ هزار 
فقــره وام ازدواج به مبلغ ۷۳ هزار ۵۰۰ میلیارد تومان 
پرداخت شــده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۵۵ درصد رشد داشــته است، همچنین به ۴۳۱ هزار 
نفر تسهیلات قرض الحســنه فرزندآوری تعلق گرفته 
اســت که مبلغ آن به ۱۷ هزار میلیارد تومان می رسد.

مدیرکل عملیــات پولی و اعتباری بانک مرکزی ادامه 
داد: علاوه بر این برای تســهیلات ودیعه مســکن که 
طبق قانون جهش تولید مســکن مصوب شــده، نیز 
به ۸۲ هــزارو ۷۴۰ نفر مبلــغ ۴۷۰۰  میلیارد تومان 
پرداخت شده است. طی شش ماه اول امسال به ۷۶۱۲ 
شــرکت دانش بنیان مبلغ ۵۸ هــزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان تسهلات پرداخت شده  که نسبت به شش ماهه 
ابتدای سال ۱۴۰۰ رشــد ۱۰۰ درصدی داشته  است.

وی در پایان با اشاره به تکالیف تسهیلاتی دیگری که 
به بانک ها ابلاغ و توســط آن ها اجرا شده  است، اظهار 
کرد: به طور مثال برای خرید تضمینی گندم مبلغ ۳۰ 
هزار میلیارد تومان به صورت تسهیلاتی به شرکت های 
دولتی بابت خرید تضمینی گندم پرداخت شده است. 
برای خرید تضمینی ســایر محصولات کشاورزی و 
نهاده ها نیز ۳۰۰۰ میلیارد تومان تســهیلات پرداخت 
شده اســت.نادعلی مدیرکل عملیات پولی و اعتباری 
بانک مرکزی در رابطه با وظایف حوزه پولی و اعتباری 
بانک مرکزی، گفت: حوزه پولی و اعتباری بانک مرکزی 
به سه بخش اجرایی تقسیم می شود و سه کار مشخص 
را انجــام می دهد که اولین بخش مربــوط به اعتبار، 
بخش دوم عملیات بازار باز و ســومین بخش استفاده 
از ابزارهــای جدید در حوزه زنجیره تامین مالی تولید 

است.

افزایش ۴۹ درصدی تسهیلات پرداختی بانک هارکورد تاریخی در خرید فیلترشکن در کشور


